
Záznam zo stretnutia participatívnej skupiny  
„Aktívne občianstvo a komunitný rozvoj“, konaného dňa 20. februára 2014 

 
Prítomní: Eva Krajčová, Anna Křemenová, Blanka Lauková, Viera Marková, Stanka Miková, 
Peter Rusnák, Andrea Štulajterová,  
Ospravedlnení: Droppa, Droppová 
Hostia: Peter Fehér, Miro Chovan, Miro Šimkovič 
 
Diskusné témy a námety: 

- Zhrnutie tém participatívnej skupiny z PDF: 

o Priestory a pohovory 

o Vybavenie 

o Informácie o službách MVO 

o Psíčkari 

o Aktivity na mobilizáciu občanov (+ týždeň dobrovoľníctva) 

o Info systém → smerové tabule (až na sídliská) 

o Kampaň na podporu participatívneho rozpočtu - 1,5 €/občan na komunity  

- Občianske rady – partneri, alebo konkurencia (?) 
Viacerí z členov skupiny referovali o svojich minulých skúsenostiach z činnosti OR a 
Výborov. Všetky mali jedného spoločného menovateľa: o využití rozpočtu nakoniec 
rozhodujú poslanci a nie občania, nie všetky rozpočty sú transparentne vyúčtované 
a to odrádza občanov od väčšej a širšej angažovanosti. Je otázne, či je možné 
v tomto úzko previazanom kruhu OR a poslancov prelomiť zaužívané mechanizmy 
a presvedčiť ich o zmene prístupu na participatívny rozpočet – aby vo väčšej miere 
rozhodovali občania a nie poslanci.  
Je potrebné, aby poslanci dávali odpočet svojej činnosti pravidelne, dva –tri krát do 
roka a aby sa zmenilo postavenie OR z poradných inštitúcii Výborov na nezávislé 
občianske územné inštitúcie zastupujúce občanov a participujúcich na správe veci 
verejných 

- Komunitné centrá – priestory, vybavenie – vízia min 4KC 
Ukázalo sa už na prvom fóre PRBB, že každej z oblastí na svoju realizáciu chýbajú 
vhodné priestory. Jedno z mála centier, ktoré reálne funguje, je KC v Sasovej na 
Tatranskej. Podobných centier by malo byť viac. Ideálne by bolo, ak by sa vytvárali 
KC na teritoriálnom princípe – optimálne by boli aspoň 4KC – v centre, Radvani, na 
Fončorde a v Rudlovej-Sásovej. 
Každé komunitné centrum by malo mať dostatok priestorov/miestností, aby neboli 
jednoúčelové, ale mohli slúžiť všetkým cieľovým skupinám a aktivitám – matkám 
s malými deťmi, deťom, mládeži, športu, dospelým pracujúcim, bezdomovcom, 
postihnutým, seniorom, mužom, ženám, ... (komunitné záhrady, kultúra...) Vhodné sú 
budovy s viacerými miestnosťami, vybavenie soc. zariadeniami a kuchynkou je 
žiadúce. 
Vzhľadom k tomu, že sa v Meste uvažuje s rušením škôl, bolo by vhodné prebudovať 
ich na komplexné (sídliskové) komunitné centrá. Treba o týchto možnostiach vážne 
rokovať s Mestom, zatiaľ je k dispozícii len nepotvrdená informácia, resp. tipy, že by 
sa mohlo uvažovať s priestormi v ZŠ na Bakossovej a ZŠ Moskovskej., alt. v senior 
centre na Robotníckej 12.  

- Aktívne občianstvo – 2% obyvateľov má vlohy konať pre verejné blaho. 
V BB to predstavuje potenciál aktívneho občianstva cca 1400 -1500 ľudí, z toho 
orientačne v centre 300, v Radvani 250, na Fončorde 400, v RuSa - 500 obyvateľov. 



Naším dlhodobým cieľom by malo byť vyhľadať ich, identifikovať ich – nájsť si k nim 
cestu, prilákať ich k aktívnej verejnej angažovanosti.  
Zdá sa, že sa v meste vyvíjajú nezávisle dve línie aktívneho občianstva – jedna je 
prepojená na poslancov a OR a je formovaná zhora, druhá je formovaná zdola a je 
založená na dobrovoľníctve, nezávislých občianskych združeniach a aktivistoch.  
V našej skupine sú zástupcovia z každej mestskej časti – to je dobrý východiskový 
stav pre mobilizáciu občanov, založenie KC i pre komunikáciu s OR 
 

- Námety obsahu projektu – 4 aktivity: 
o fyzické priestory pre činnosť 

aby sa mohli realizovať činnosti občianskych aktivít všetkých vekových 
a sociálnych skupín obyvateľov, je nevyhnutné zo strany Mesta vytvoriť pre to 
priestorové predpoklady – podmienky, čo je aj finančne náročné a preto 
zriadenie komunitných centier nebude súčasťou projektu tejto skupiny --> 
požiadavka sa deleguje na KooR, kde by sa mala riešiť centrálne ako jeden 
spoločný projekt 

o podpora  a mobilizácia občianskeho aktivizmu 
Širšej aktivizácii bráni hlavne slabá informovanosť. Bežnému občanovi by 
mala byť dostupná informácia nielen o tom, kde a kedy sa môže pasívne 
zúčastniť akcií, ktoré sú už zorganizované, ale aj ich prípravy.  
V tomto smere je treba zabezpečiť informovanosť a informačný systém (napr. 
smerové tabule, vitríny a pod) 
Využiť na realizáciu mobilizácie občanov veľtrh dobrovoľníctva – prepojiť sa na 
Radu primátora pre  MNO – Csilla Droppová 

o sieťovanie organizácií 
Vie sa, že v meste a okolí funguje pomerne obrovské množstvo združení, 
spolkov a pod. na občianskej báze, ale nevedia o sebe, a ani občania nemajú 
o nich ucelený prehľad. Je potrebné ich zosieťovať.   Nevyhnutným prvým 
krokom je vytvorenie databázy aktívnych organizácii v BB, s krátkou anotáciou 
ich profilu a zamerania - vo forme brožúrky.  (Od Mesta je potrebné techn. 
zabezpečenie a tlač)  

o propagácia 
využiť všetky možné a efektívne média a kanály pre propagáciu občianskeho 
aktivizmu a činnosti aktívnych MNO – brožúra, web portál, FB, elektronický 
spravodaj, USB kľúč, SMS správy....  

  
Závery, zhrnutie výstupov: 
urobiť si podrobný plán činnosti do apríla 

- komunikáciu s OR nechať na individuálnej angažovanosti členov skupiny 
v jednotlivých častiach mesta, s cieľom presvedčiť ich o prechode na participatívny 
rozpočet mestskej časti – územnej komunity 

- je potrebné v tejto súvislosti sa zaoberať aj prípravami zmeny štatútu – podnet pre 
KooR 

- na ďalšom stretnutí sa venovať príprave spoločného projektu so zúžením na tri 
aktivity – sieťovanie, veľtrh dobrovoľníctva, propagácia (vlastné KC riešiť 
prostredníctvom KooR) a Rozpracovať formy kampane na podporu participatívneho 
rozpočtu na budúci rok –  a v objeme 1,5 €/občana.  

- ďalšie stretnutie sa uskutoční v utorok 25.2. o 16:30 hod v miestnosti č. 250 na MsÚ 
 
V Banskej Bystrici 20. 2. 2014  
zaznamenali : Blanka Lauková a Peter Rusnák  


